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REFERAT AF MØDE 

Referat af 1. møde i styregruppen for MedCom13 den 23. marts 
2023  

 

 

Deltagere 

Stine Bonde, Indenrigs- og Sundhedsministeriet 

Lars Hulbæk, MedCom 

Rasmus Rose, KL 

Poul Erik Kristensen, KL 

Peter Munch Jensen, Sundhedsdatastyrelsen 

Morten Lundgaard, Region Syddanmark 

Mette Jørgensen, Sundhed.dk 

Martin Bagger Brandt, PLO 

Niels Rygaard, Aalborg Kommune 

Rikke Saltoft, Københavns Kommune (fra 10:30) 

Dorte Lassen, MedCom 

Michael Johansen, MedCom 

Rikke Viggers, MedCom 

Janne Rasmussen, MedCom 

Mie Kristensen, MedCom 

Karina Hedevang, MedCom 

Peder Illum, MedCom 

Rune Askgaard, Indenrigs- og Sundhedsministeriet (referent) 

 

Referat 

 

1. Meddelelser 

• Digitaliseringsstyrelsen har meddelt, at de udtræder af MedComs styregruppe. 
Der er dermed en statslig plads ledig og Indenrigs- og Sundhedsministeriet over-
vejer, hvordan den bedst kan nyttiggøres, fx via en stærkere sundhedsfaglig profil 
Ministeriet udarbejder forslag til revideret kommissorium til næste møde 22/6. 

• Janne Rasmussen orienterede om MedComs aktuelle EU-aktiviteter, med fokus 
på standardiseret dataudveksling mellem EU-lande og forudsætningerne for 
dette. Arbejdet pågår både sammen med Sundhedsdatastyrelsen og det nye kon-
sortium, hvor der aktuelt arbejdes med projektansøgning. 

• Lars Hulbæk fortalte kort om MedCom13-temadagen 11/5 og om status på an-
vendelsen af Sundhedsjournalens knapløsning fra sygehuse, almen praksis, speci-
allægepraksis og kommuner. 

 
2. Projektgrundlag 

 



 

Side 2 

Indledningsvist fremhævede Stine Bonde, at der var stor opbakning til MedCom og 

MedCom13-arbejdsprogrammet i den nationale bestyrelse for sundheds-it den 8. februar 

2023. Lars Hulbæk motiverede de fremlagte projektgrundlag med fokus på MedCom13�s 

vision om at frigøre personaletid gennem tværsektoriel digitalisering. 

 

Danske Regioner betonede behovet for tæt involvering af regionerne, når 

projektgrundlaget udarbejdes. Danske Regioner fremsender tekstnære kommentarer til 

projektgrundlaget. 

 

Morten Lundgaard rejste en bekymring omkring det tekniske aspekt af 

konverteringsløsningen, og opfordrede til at regionerne inddrages tidligt i arbejdet 

hermed. Lars Hulbæk kvitterede for bekymringen og bemærkede mht. finansiering, at 

konverteringsløsningen forventes at blive en væsentlig udgiftspost i MedCom13.  

 

Mht. dosispakket medicin bemærkede Poul Erik Kristensen, at KL er ved at afsøge 

muligheder for finansiering i 2024 og 2025. 

 

Peter Munch Jensen bemærkede, at SDS er ved at tilvejebringe det nødvendige 

lovhjemmel for statistisk opfølgning på fremdriften i anvendelse af dosispakket medicin. 

 

Indstilling 

Det indstilles, at MedComs styregruppe 
• Godkender projektgrundlag for Advis om sygehusophold og Korrespondancemed-

delelse, med henvisning til de rammer og vilkår der er aftalt mellem parterne i 

forbindelse økonomiaftalerne for 2023. 

• Godkender projektgrundlag for Kommunale prøvesvar på ny infrastruktur. Pro-

jektgrundlaget opdateres med en uddybning af infrastrukturdelen til styregruppe-

mødet den 22. juni 2023. 

• Godkender projektgrundlaget for Digital Svangrejournal i almen praksis, herun-

der projektets styringsmæssige sammenhæng til projektet for digital løsning til 

graviditetsforløb. 

• Godkender projektgrundlaget for Dosisdispensering med forbehold for finansie-

ring i 2024 og 2025. 

Styregruppen tiltrådte indstillingen.  

 

3. Proces for etablering af FHIR-bølgeplan 

Michael Johansen fremlagde forslaget om en iterativ proces for det videre arbejde med 

modernisering af MedCom kommunikationen. Bølgeplanen søges tilrettelagt, så 

moderniseringen tager højde for parternes tekniske roadmaps. Lars Hulbæk bemærkede 

at man har prioriteret laboratorieområdet og henvisning pga. den indholdsmæssige gæld, 

hvor især hensynet til patientsikkerhed vejer tungt. 

 

Morten Lundgaard bemærkede, at omlægningen af standarder skal være proportionel 

med de forbundne omkostningerne, og at man gerne ser, at der opstilles alternative 

løsningsmuligheder. Morten pegede hertil på, at der kan være behov for flere end fem 

møder i processen mhp. øget dialog med regioner og EPJ-leverandører 

 

Martin Bagger Brandt bemærkede, at PLO foretrækker, at modernisering af afregning og 

journaludveksling (FNUX) rykkes frem i tid. Hertil mener PLO, at brugerrepræsentanterne 

bør prioriteres i processen, idet jurister og IT-arkitekter bør betragtes som 

støttefunktioner til realisering af de forretningsmæssige behov. PLO appellerede til, at 

parterne understøtter fremdrift og fælles opbakning til moderniseringen. 



 

Side 3 

 

Rikke Saltoft kvitterede for et godt oplæg til bølgeplanen og betonede behovet for at 

komme videre med MedCom-moderniseringen i en inddragende og oplysende proces, 

herunder for at blive klogere på de økonomiske konsekvenser og juridiske forudsætninger 

for øget datadeling. 

 

Stine Bonde bemærkede, at moderniseringen og behovet herfor også skal tænkes 

sammen med udviklingen af den øvrige it i sundhedsvæsenet de kommende år, fx 

omstilling til det nære og sammenhængende sundhedsvæsen samt krav afledt af en 

kommende EHDS-forordning.  

 

Styregruppen var enige om, at den nationale bestyrelse for sundheds-it er det oplagte 

sted at prioritere på tværs af parternes involvering i diverse projekter, de enkelte 

programstyregruppers forpligtelse til også at have blik for andre igangværende initiativer 

og MedComs styregruppes rolle i forhold til prioritering af MedComs ressourcer. 

 

 

Indstilling 

Det indstilles, at MedComs styregruppe  

• Godkender processen for etablering af bølgeplan for omlægning af MedComs 

standardkatalog til FHIR-standarder, herunder eventuelle omlægning af 

datadelingsparadigme. 

 

Styregruppen tiltrådte indstillingen. 

 

4. Systemforvaltning 

4.a. Driftsstatus for SDN, VDX og KIH 

I forbindelse med en versionsopdatering har der været driftsudfordringer med VDX. 

Årsagen er identificeret, og MedCom har i sin intensiverede overvågning ikke oplevet 

nedbrud siden. MedCom har haft fokus på at kommunikere åbent og ærligt til brugerne af 

gængse kommunikationskanaler.  

 

Martin Bagger Brandt gav udtryk for, at man er tilfreds med kommunikationen, når der 

har været udfordringer. Det er dog PLO�s oplevelse, at disse nedbrud udfordrer lægernes 

tillid til videoløsninger ift. omstillingen til at anvende flere videokonsultationer. 

 

MedCom evaluerer driftsprocedurer og tekniske foranstaltninger med VDX-leverandøren 

for at identificere eventuelle forbedringspotentialer til forebyggelse af lignende 

hændelser, og søger derved at genoprette tilliden hos de praktiserende læger til 

videokonsultationsløsningen.  

 

Indstilling 

Det indstilles, at MedComs styregruppe  

• Tager driftsstatus for SDN, VDX og KIH til efterretning. 

 

Styregruppen tiltrådte indstillingen. 

 

4.b. Databehandleraftale og tilslutningsaftale for SDNv4 

Efter styregruppens ekstraordinære møde den 9. februar blev der indgået kontrakt om 

driften af SDNv4 under forudsætning af, at de regionale indsigelser vedr. 

databehandleraftale og tilslutningsaftale blev afklaret.  

 



 

Side 4 

Morten Lundgaard kvitterede for et fornuftigt samarbejde med MedCom mht. at blive 

enige om de sidste detaljer i databehandleraftale og tilslutningsaftale.  

 

Indstilling 

Det indstilles, at MedComs styregruppe  

• Godkender SDNv4 tilslutnings- og databehandleraftale som det fælles 

aftalegrundlag for brug af SDN. 

 

Styregruppen tiltrådte indstillingen. 

 

4.c. VDX-udbud (fortroligt) 

 

 

4.d. Evaluering af udbudsstyregruppen for SDN og VDX 

Tilbagemeldingen var, at der har været gode drøftelser i udbudsstyregruppen for SDN. En 

udfordring har været at få planlagt møder i gruppen. Det blev besluttet, at man fortsat har 

en udbudsstyregruppe for VDX-udbuddet med samme konstruktion. 

 

Indstilling 

Det indstilles, at MedComs styregruppe  

• Evaluerer udbudsstyregruppen for SDN og VDX med henblik på det kommende 

VDX-udbud. 

 

Styregruppen tiltrådte indstillingen. 

 

5. Budgetforslag for MedCom13 (2023-2025) 

Janne Rasmussen præsenterede forslag til budget for MedCom13. 

 

Martin Bagger Brandt bemærkede, at puljen til uspecificerede projektmidler (ca. 900.000) 

synes en smule lav. Janne svarede, at størrelsen er baseret på nuværende, kendte 

indikationer for udgiftsbehovet. 

 
Indstilling 

Det indstilles, at MedComs styregruppe 
• Godkender budgetforslaget for MedCom13 perioden 2023-2025. 

 

Styregruppen tiltrådte indstillingen.  
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